



ဟီၣ်ကဝီၤတၢ်ဟံၣ်ဖျါ

လၢမးရှး ၇ သီ, ၂၀၂၁ နံၣ်/ လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်-21-117-D1

မုၢ်တြၢ်ကီၢ်ရှၢ်ဟီၣ်ကဝီၤတၢ်ဟံၣ်ဖျါ: တၢ်ဒုးစဲးဗြး, ကီၢ်ပဒိၣ်သုးခးလီၤနီၣ်ကျိဖးဒိၣ်ချံးဒီး ဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပီၢ်အစုၣ်အပျၢ်ဖဲ နွဲၣ်လိဒီးဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, လၢမးရှးတုၤလၢအုၣ်ဖျၢၣ် ၂၀၂၁ နံၣ်

တၢ်ကဲထီၣ်အသးတၢ်ဟံၣ်ဖျါဖျါကိာ်တဘျီအံၤ ဟံၣ်ဖျါဝဲတၢ်ကဲထီၣ်သးဖဲ နွဲၣ်လိဒီးဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြၢ်ကီၢ်ရှၢ် ဖဲလၢမးရှး ၂၈ သီ တုၤလၢအုၣ်ဖျၢၣ် ၅ သီ, ၂၀၂၁ နံၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. ခိဖျါလၢ ကီၢ်ပဒိၣ်သုးခးလီၤနီၣ်ကျိဖးဒိၣ်ချံးဒီးတဖၣ်လၢ တၢ်လီၤအါတီၢ်အယီၤ တၢ်လှၢအိၣ်ကမ့ၣ်အိၣ်ထီၣ်ဒီး ကျိချံးမ့ၢ်သးလၢတပီၢ်ဖးထီၣ်တဖၣ် အိၣ်ဝဲဒုးစုၣ်ကိးန့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢဖျါတြၢ်အါရံၤ ၂၀၂၁ နံၣ် ပယီၤသုးပံးန့ၣ်ဆူၣ်တၢ်စိတၢ်ကမီၤဝံၤလီၤခံ တၢ်ဒုး ကဲထီၣ်ကုၤသးလၢ ကီၢ်ပဒိၣ်သုးခးကညီဒိကလုာ်တၢ်ထုၣ်ဖျဲးသုးမုၢ်ဒိၣ်အဘၢၣ်စၢၤ ဒီးတၢ်ခးလီၤကျိချံးမ့ၢ်သး တဖၣ်အိၣ်ထီၣ်န့ၣ်လီၤ. ခဲအံၤ လီၤကဝီၤသဝိဖိတဖၣ်ဘၣ်ယိၣ်လၢ အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. မုၢ်လၢ ဟီၣ်ကဝီၤတဖၣ်ပူၤ ဟီၣ်လၢ်မ့ၣ်ပီၢ်အသိတဖၣ် ဘၣ်တၢ်ဆဲးလီၤအီၤအယီၤ ကဲထီၣ်တၢ်လီၤပျံၤလီၤဖုး လၢလီၤကဝီၤပုၤတဝၢတဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢအုၣ်ဖျၢၣ် ၅ သီ, ၂၀၂၁ နံၣ်အတီၢ်ပူၤ သဝိဖိတဂၤယီၤဘၣ်မ့ၣ်ပီၢ် ဖဲနီၣ်ကူနီၣ်ကရူၢ်, နွဲၣ်လိကီၢ်ဆၣ်ပူၤဒီး ဘၣ်ဒိဝဲဒုးန့ၣ်လီၤ.

နွဲၣ်လိ ဒီး ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်

ဖဲလၢမးရှး ၂၈ သီ ဒီး လၢအုၣ်ဖျၢၣ် ၅ သီအဘၢၣ်စၢၤ, ၂၀၂၁ နံၣ်န့ၣ်, ကီၢ်ပဒိၣ်သုး ဒိၣ်သုးရှၢ်နီၣ်ဂံၢ် (၁၉) ဒီး ဒိၣ်ချံးသုးရှၢ် နီၣ်ဂံၢ် (၃၄၁), (၄၃၄) ဒီး (၃၄၀) တဖၣ် ခးလီၤနီၣ်ကျိဖးဒိၣ်လၢ အဝဲသ့ၣ်အ သုးကလၢအခိၣ်အယၢၤ နုၤသဝိတဖၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. သုးရှၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် အိၣ်သ့ၣ်လီၤအသးဘူးဒီး ဖျၢၣ် ပူၣ်ဝုၢ်, ဖဲနွဲၣ်လိဒီးဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. ကီၢ်ပဒိၣ်သုးတဖၣ်အံၤခးလီၤကျိဖးဒိၣ်ချံး မုၢ်လၢအဝဲသ့ၣ် ဒီးန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ကစီၣ်လၢ ကညီဒိကလုာ်တၢ်ထုၣ်ဖျဲးသုးမုၢ်ဒိၣ် (KNLA) အသုးတဖၣ် အိၣ်သ့ၣ်လီၤသးဘူး ဒီးအသုးကလၢတဖၣ်အယီၤန့ၣ်လီၤ.

- တၢ်လီၤလၢ ကျိဖးဒိၣ်ချံးလၢအလီၤတဲာ်တဖၣ်-
- ကဝီၤဒု (၃), ကဝီၤဒု (၄) ဒီး ဖျၢၣ်ပူၣ်ဝုၢ်လၢခိတပၤ
- ချၢၣ်ခိၣ်သဝိ, မးထီကရူၢ်, နွဲၣ်လိကီၢ်ဆၣ်

သဝိဖိတဂၤလၢ အအိၣ်ဖဲဖျၢၣ်ပူၣ်ဝုၢ်ပူၤ ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢ “ဖဲလၢအုၣ်ဖျၢၣ်၃သီ, ၂၀၂၁ နံၣ်န့ၣ် ပယီၤသုးခး လီၤနီၣ်ကျိဖးဒိၣ်ချံးလၢ ပုၤတဝၢပူၤန့ၣ်လီၤ. ကျိဖးဒိၣ်ချံးတဖျၢၣ် လီၤတဲာ်ဖဲယဟံၣ်ကပၤဒီး အပီၢ်ဖးထီၣ် လီၤ. ကျိဖးဒိၣ်ချံးတနီၣ်လီၤတဲာ်လၢ သီခါဖျၢၣ်ကရၢၢ်ပူၤ. တနီၣ်န့ၣ်တပီၢ်ဖးထီၣ်ဒဲးဘၣ်.” န့ၣ်လီၤ. တၢ်ခး လီၤကျိဖးဒိၣ်ချံးတဖၣ်အယီၤ တၢ်သံတၢ်ပုၤဒီးတၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးတဖၣ်တအိၣ်ဘၣ်သန့ကု လီၤကဝီၤသဝိ ဖိတဖၣ်ပျံၤတၢ်ဖုးတၢ်ဒီး ဘၣ်ယိၣ်တၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်ယိၣ်လၢ

ဆူညါတၢ်အိၣ်သးကနးထီၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် အဝဲသ့ၣ်ကဘၣ်လဲၤယုၢ်အိၣ်ဖဲလဲၣ်န့ၣ် တသ့ၣ်ညါဝဲ ဘၣ်. “ပန့ၣ်လီၤကွၢ်တၢ်ကစီၣ်တဖၣ်တန့ၢ်ဘၣ်အယီၤ ပတသ့ၣ်ညါဘၣ်တၢ်အိၣ်သးလၢပုၤပၤဖျါထီၣ်အီၤ န့ၣ်ဘၣ်. အယီၤ ယအဲၣ်ဒီးသ့ၣ်ညါလၢ မ့ၢ်ယကဘၣ်လဲၤစံၣ်အိၣ်ဖဲလဲၣ်. တၢ်လီၤအဂ့ၤကတၢၢ်လၢ ကလဲၤ စံၣ်အိၣ်အဂီၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ဖဲလဲၣ်လိာ်လဲၣ်.”

ဖဲလါအ့ၣ်ဖြၢၣ် ၄သီ ၂၀၂၁ နံၣ်န့ၣ် KNLA လဲၤဒုးကီၢ်ပဒိၣ်သုးကူစ့ၣ်သုးကလၢၤလၢ အအိၣ်သ့ၣ်လီၤသးဖဲ မးထီၣ်ကရူၢ်, န့ၣ်လိကီၢ်ဆၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. KNLA သုးဖိတဖၣ် တြီယၢ်ကီၢ်ပဒိၣ်သုးကျဲဒီးသ့ၣ်ဖျါဒီး ဆဲ လီၤဟီၣ်လၢ်မ့ၢ်ပီၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ကီၢ်ပဒိၣ်သုးမၤဆၢက့ၤ ဒီဖျိခးလီၤနီၤကျိဖးဒိၣ်ချံဆူ သဝီလၢအအိၣ် ဘူးတဖၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ခဲအံၤ လီၤကဝီၤသဝီဖိတဖၣ် ဘၣ်အိၣ်လၢတၢ်ပျံၤတၢ်ဖးအပူၤ မ့ၢ်လၢ တၢ်ခးလီၤ ကျိဖးဒိၣ်ချံဒီးတၢ်ဆဲလီၤဟီၣ်လၢ်မ့ၢ်ပီၤအယီၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတဖၣ် ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲၣ်စ့ၢ်ကီၢ်ဒီး တၢ်ဟး ထီၣ်က့ၤလီၤတၢ်မၤယံးန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဟးထီၣ်က့ၤလီၤတဘျီဘၣ် မ့ၢ်လၢကီၢ်ပဒိၣ်သုးအတၢ်အိၣ်သ့ၣ် လီၤသးဒီး တၢ်ဆဲလီၤမ့ၢ်ပီၤတဖၣ်အတၢ်လီၤဘၣ်ယိၣ်အယီၤန့ၣ်လီၤ.

ဖဲလါအ့ၣ်ဖြၢၣ် ၅သီ, ၂၀၂၁နံၣ်န့ၣ် ခိၣ်ချ့သုးရှ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ် (၃၄၁) ခးလီၤချိဖးဒိၣ်ချံဆူ က---သဝီ, မးထီ ကရူၢ်, န့ၣ်လိကီၢ်ဆၣ်အယီၤ လီၤကဝီၤသဝီဖိတဖၣ် ဘၣ်လဲၤယုၢ်အိၣ်ဆူ မ---သဝီ, ကျိထၣ်ကရူၢ်, န့ၣ်လိကီၢ်ဆၣ်ပူၤ တဘျီယီၤန့ၣ်လီၤ. ခိၣ်ချ့သုးရှ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ် (၃၄၁) သုးရှ့ၣ်ခိၣ်ဟ့ၣ်လီၤတၢ်ကလုာ်ဆူ ကရူၢ် ခိၣ်အအိၣ် လၢကတဲဖျါထီၣ် ပုၤယုၢ်အိၣ်ကမ့ၢ်တဖၣ်အိၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်အဟံၣ်ခါန့ၣ်လီၤ. လၢန့ၣ်အမဲၣ်ညါ အဟ့ၣ်လီၤသဝီသးပုၤတၢ်ကလုာ်လၢ အကတဲၣ်ကတီၤန့ၢ်အီၤ စရိလီၤဆီခံခါန့ၣ်လီၤ. တခါန့ၣ်မ့ၢ်ဝဲ သဝီဖိလၢအတူၢ်လိာ်ပုၤယုၢ်အိၣ်ကမ့ၢ်တဖၣ်စရိ ဒီး အဂၤတခါမ့ၢ် ပုၤသဝီဖိလၢအတူၢ်လိာ်ပုၤယုၢ်အိၣ် ကမ့ၢ်တဖၣ်စရိန့ၣ်လီၤ. သနာ်က့ သုးရှ့ၣ်ခိၣ်အံၤ ဘၣ်မနုၤအယီၤအလိာ်ဘၣ်စရိအံၤလဲၣ်န့ၣ် တတဲဖျါဝဲ လီၤတၢ်လီၤဆဲးဘၣ်.

ဖဲ လါအ့ၣ်ဖြၢၣ် ၅သီ, ၂၀၂၁နံၣ်န့ၣ် သဝီဖိတဂၤလၢအအိၣ်ဖဲဖျါပုၤဝုၢ် ယီၤဘၣ်မ့ၢ်ပီၤအသီတဖျါၣ် ဘၣ် တၢ်ဆဲလီၤအီဖဲ ငအ့ၣ်ရှ့ၣ်ကျဲဖးဒုလၢအအိၣ်ဖဲ နါကူနါသဝီ, နါကူနါကရူၢ်, န့ၣ်လိကီၢ်ဆၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. အဘၣ်ဒိဝံၤအလီၢ်ခံ ပုၤလဲၤကိးအီၤဆူ ခိၣ်ချ့သုးရှ့ၣ်နီၢ်ဂံၢ် (၄၃၄) ကသံၣ်ဒးၤ လၢကကူဆါယါဘျီအဂီၢ် န့ၣ်လီၤ. အဘၣ်ဒိနးထဲလဲၣ်န့ၣ် လီၤကဝီၤသဝီဖိတဖၣ်တသ့ၣ်ညါဝဲဘၣ်. [ဘၣ်ယးအတၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံး နးထဲလဲၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ကညီၣ်ဂံၢ်ဝိခွဲးယာ်ကရူၢ် တဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဘၣ်.]

**ကညီၣ်ဂံၢ်ဝိခွဲးယာ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖျါကိာ်**

ကညီၣ်ဂံၢ်ဝိခွဲးယာ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၤကဝီၤကရၢ သဘျူတဖု လၢအၢၣ်လီၤမၤတၢ်လၢကမၤဂ့ၤထီၣ်ပုၤဂ့ၢ်ဝိခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ် ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၤကဝီၤသဝီဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤပၤတၢ်မၤဘၣ်ဒိ ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဝိခွဲးယာ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ်လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၤလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤ ဒ်သိးကဟ် ဖျါထီၣ်လီၤကဝီၤပူၤကမ့ၢ်တဖၣ် အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘိ ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ဟ်သးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. နယုထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ [www.khrg.org](http://www.khrg.org) အပူၤသ့ၣ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.

# Mutraw (Hpapun) District

